
Parlament České republiky
POSLANECKÁ  SNĚMOVNA

2009
5. volební období

Z Á P I S

z 9. schůze
podvýboru pro evropské fondy

konané ve čtvrtek 12. února od 8.00 hod.



Přítomni: prezenční listina

Omluveni: prezenční listina 

Schůzi  zahájil  předseda  podvýboru  pro  evropské  fondy  P.     Bratský v 8.05  hod.
Připomněl, že k přípravě pořadu ho poslanci a poslankyně zmocnili na 8. schůzi dne 12. června
2008  usnesením č. 22. Konstatoval, že pozvánky byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají
všichni ve svých deskách. Poslanci s návrhem pořadu schůze souhlasili /hlasování 4-0-0/.

Pořad schůze:  
1. Informace o stavu čerpání finančních prostředků strukturálních fondů EU
2. Sdělení předsedy podvýboru
3. Různé
4. Návrh termínu a pořadu 10. schůze podvýboru

1. Informace o stavu čerpání finančních prostředků strukturálních fondů EU

 Př.  P. Bratský přivítal náměstka ministra pro místní rozvoj Ing. Miroslava Kalouse  
a předal mu slovo.

Nám.  M.  Kalous úvodem  odkázal  na  plenární  rozpravu  Poslanecké  sněmovny
z předešlého  dne,  kdy  předseda  vlády  M.  Topolánek  hovořil  o  stavu čerpání  prostředků  
z Evropské unie v plánovacím období 2007 – 2013. Dále zmínil tato fakta: 1) ČR má 1 mld.
Kč na zálohových platbách, 2) monitorovací systém je plně funkční a technicky odpovídá
paramentrům  období  2007  –  2013.  Jediným  problémem  je  právní  vada,  která  zatěžuje
centrální úroveň monitorovacího systému, tedy část pro transfer dat mezi ČR a Evropskou
komisí. Další dvě části monitorovacího systému – Monit i Benefit jsou technicky i právně
v pořádku.  Zmiňovaná  právní  vada  spočívá  v porušení  zákona  o  veřejných  zakázkách  
z r. 2001, tuto skutečnost již r. 2003 konstatoval Úřad pro ochranu hospodářské soutěže. Podle
nám.  M.  Kalouse  nejde  o  fatální  problém,  další  postup  ohledně  zajištění  monitorovacího
systému stanoví ministr pro místní rozvoj. Osobně se nám. M. Kalous domnívá, že realizace
nového monitorovacího systému za cca 1,5 mld. Kč je z časového hlediska nesmyslná. Roční
provoz části monitorovacího systému pro transfer dat vyčíslil na 80 mil. Kč, vnitrostátní části
Monit i Benefit stojí ročně 50 – 70 mil. Kč.

Posl.  F. Sivera v diskuzi poukázal na to, že celková alokace ze strukturálních fondů
byla z  80 % vyčerpána (pro období 2004 – 2006),  co však učiní  Ministerstvo pro místní
rozvoj (MMR) pro to, aby se vyčerpalo 100 % možných prostředků? Dále zmínil finanční
krizi  –  zdroje  z Evropské  unie  mohou  pomoci  –  co  podnítí  zvýšenou  možnost  čerpání
prostředků za období 2007 – 2013?

Nám.  M. Kalous považuje  období  2004 – 2006 z pohledu vyčerpaných alokací  za
úspěšné,  ke konci ledna 2009 bylo vyčerpáno 92 % (certifikováno);  vzhledem k tomu, že
dojde  k prodloužení  doby  realizace  programů  programového  období  2004  –  2006  
o  půl  roku,  bude  umožněno  vyčerpání  ještě  většího  objemu  alokovaných  finančních
prostředků (95 – 96 %). Pro programovací období 2007 – 2013 připomněl M. Kalous pravidlo
N+3, podle kterého se finanční prostředky pro rok 2007 budou moci čerpat do r. 2010.

Př.  P. Bratský se  dotázal  na  vývoj  kurzu  koruny  vůči  euru  a  na  současná  rizika
realizace jednotlivých operačních programů v této souvislosti.
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Mpř.  P.  Vanoušek se  dotázal  na  údajně  připravované  nové  výběrové  řízení
k monitorovacímu systému. Dále se vrátil k diskusi na plénu, která probíhala předchozí den.
Uvedl, že i na poslance je vyvíjen nátlak, aby se finanční prostředky dostaly k příjemcům včas
a poslanci jsou pak konfrontováni s různými údaji, které se liší v závislosti na předkladatelích.
On  sám  by  navrhoval,  aby  na  vládní  úrovni  probíhala  „koordinace  dat“,  aby  všechna
ministerstva předkládala data ve stejné struktuře.

Nám. M. Kalous odvětil, že ministr směřuje ke zlepšení struktury informací o čerpání.
Dosavadní struktura informací odpovídá rigidnímu způsobu řízení implementace evropských
fondů, které je založeno na maximální míře kontroly a transparentnosti.

K monitorovacímu systému dále uvedl, že MMR zvažovalo zadání veřejné zakázky na
pořízení  nového monitorovacího  systému,  on  sám by považoval  nové výběrové řízení  za
neefektivní  a  nehospodárné  (vzhledem  k neexistenci  zadávací  dokumentace).  Nicméně
konečné rozhodnutí je na novém ministrovi.

K problematice  kurzu  koruny  sdělil,  že  v tuto  chvíli  kurz  působí  pozitivně  
a stabilizačně. 

Aktuálním tématem je  pro  nám.  M.  Kalouse  schopnost  privátního  sektoru  naplnit
předpokládanou absorbční kapacitu a problém s ochotou bank půjčovat finanční prostředky na
spolufinancování projektů. MMR se řešení pokusí nalézt v dialogu s Ministerstvem financí,
Českou národní bankou či Českomoravskou záruční a rozvojovou bankou.

Posl. F. Sivera upozornil, že tato situace nastala již v polovině r. 2008, kdy komerční
banky daly příslib dofinancování,  nyní však prostředky na investiční projekty neposkytují.
Následně se dotázal, v jak častých periodách chodí do ČR prostředky z EU.

Nám.  M.  Kalous odvětil,  že  finance  do  ČR  od  Evropské  komise  přicházejí
prostřednictvím zálohových plateb na účet Ministerstva financí, které uvolňuje refundace pro
jednotlivé  řídící  orgány,  zároveň  funguje  systém  průběžných  plateb  na  úhradu  výdajů
skutečně již proplacených konečnými příjemci.

Dále nám. M. Kalous upozornil na vládní materiál, podle kterého mohou obce žádat
platby  průběžně,  což  klade  minimální  nárok na  jejich  vlastní  prostředky. Je  důležité,  aby
peníze ze strukturálních fondů směřovaly nejen do velkých měst, ale i do malých obcí.

Posl.  P. Krill se zajímal o dotace pro malé a střední podniky – pokud splní všechna
kritéria, v jakém časovém horizontu dostanou peníze?

Nám. M. Kalous odvětil, že časový rámec není stanoven. Upozornil však na fakt, že
finanční  úřady  mohou  až  10  let  zpětně  kontrolovat  správnost  nakládání  s dotacemi,  což
přináší větší komplikaci poskytovatelům a také zvyšuje právní nejistotu příjemců.

Posl.  G.  Kalábková se  dotázala,  jakým  způsobem  budou  kontroly  probíhat,  když
účetnictví se ze zákona archivuje jen 5 let? 

Nám.  M. Kalous v této souvislosti zmínil svou zkušenost ze Státního fondu rozvoje
bydlení.

Mpř.  P. Vanoušek se dotázal, zda-li bude MMR poskytovat záruky za úvěry malým
obcím i při vědomí všech rizik. 

Nám.  M. Kalous odvětil,  že obce mohou ručit svými rozpočty, problém spočívá ve
schopnosti  obcí  kofinancovat  národní  podíl.  Pro  banky  obce  představují  stabilní  klienty  
a prostředky jim půjčují. 

Závěrem svého vystoupení nám. M. Kalous informoval přítomné o novele zákona  
o veřejných zakázkách a koncesního zákona. Dodal, že strukturální fondy na MMR budou
nově v gesci náměstka Koliby, on sám bude mít na starosti legislativu.

Př.  P.  Bratský shrnul  dosavadní  průběh  diskuze  a  ocenil  informace  náměstka
Kalouse. 

Závěrem poslanci odhlasovali usnesení, kterým berou na vědomí  informaci o stavu
čerpání finančních prostředků strukturálních fondů EU /hlasování 4-0-0, usnesení č. 23/.
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2. Sdělení předsedy podvýboru
3. Různé

V rámci těchto bodů nikdo nevystoupil.

4. Návrh termínu a pořadu 10. schůze podvýboru

Př. P. Bratský informoval, že další schůze podvýboru se uskuteční ve stejný den od
14.00 hodin opět v zasedací místnosti VEZ.

Schůze skončila v 8.50 hod.

/zapsala Kristýna Kusáková/

František Sivera v. r. Petr Bratský v. r.
ověřovatel podvýboru                  předseda podvýboru

3


	Pořad schůze:
	Schůze skončila v 8.50 hod.

